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اواخر آذرماه بود 
که محمدمهدی 
اسماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشاد 
اسلامی گفت: 

نهادهای امنیتی به 
هیچ وجه مشکلی 
ندارند، همه آنها از 
جمله شاک و شعام 

) شورای امنیت 
کشور و شورای عالی 
امنیت ملی( مرتب از 

ما پیگیری می کنند 
تا فعالیت های هنری 

به صورت عادی 
برگزار شود و ما هم 

مشکلی نداریم

چراغسبزوزیرارشادبرایازسرگیریفعالیتهایهنری

اواخـــر آذرمـــاه بـــود که محمدمهـــدی اســـماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشـــاد اســـلا می  گفت: نهادهـــای امنیتی به 
هیچ وجـــه مشـــکلی ندارند، همه آنها از جمله شـــاک و 
شـــعام )شـــورای امنیت کشـــور و شـــورای عالی امنیت 
ملـــی( مرتـــب از مـــا پیگیـــری  می  کنند تـــا فعالیت های 
هنـــری به صورت عادی برگزار شـــود و ما هم مشـــکلی 

نداریم.
وی دربـــاره دعوتش از گروه های هنـــری در ز مینه های 
مختلف ســـینما، تئاتر و موســـیقی برای فعالیت و اجرا 
گفـــت: پرونـــده  و کارنامـــه مـــا در بخش هنری روشـــن 
اســـت. در ۴ ماه اول ســـال حجـــم مجوزهایی که داده 
شـــد و رویدادهایـــی کـــه برگـــزار شـــد، با هیـــچ دوره ای 

قابل مقایســـه نیست.
وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـلا می  ادامـــه داد: اتفاقی که 
رخ داده  این اســـت که عده ای اقتصاد هنر و معیشـــت 
هنرمنـــدان را به بازی های سیاسی شـــان گـــره زده اند. 
تئاترهـــا فعـــال هســـتند و درحـــال حاضـــر روی صحنه 
تئاترشـــهر و تماشـــاخانه ســـنگلج اجراهـــای نمایشـــی 

برگزار  می  شـــود.
وی دربـــارۀ اینکـــه تئاترشـــهر و تماشـــاخانه ســـنگلج 
ســـالن های دولتی هســـتند امـــا اجراها در ســـالن های 
خصوصـــی نیمه تعطیـــل هســـتند، بیـــان کـــرد: مـــا بـــه 
خصوصی هـــا هـــم مجـــوز داده ایم و مشـــکلی نداریم. 
یک زمانی مشـــکل از ســـمت ماست،  می  گوییم مجوز 
نمی  دهیـــم، اجـــازه نمی  دهیـــم امـــا در حـــال حاضـــر 
اصـــرار  می  کنیـــم کـــه همـــه مجـــوز بگیرنـــد و خودمان 

هم پیشـــقدم شـــدیم.
وی تأکیـــد کـــرد: برخـــی هنرمنـــدان تـــا  می  خواهند کار 
کننـــد یک لشـــکر مجـــازی فراهـــم شـــده   می  ریزند در 
پیج شـــان و یـــا بـــا تلفن آنهـــا تماس  می  گیرند و شـــروع 
بـــه دشـــنام و تخریـــب  می  کننـــد و اینها مانـــع فعالیت 

هنرمندان شـــده اســـت.
از حرف هـــای وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلا می   ایـــن 
چنین برداشـــت  می  شـــود که گروه های فشاری توسط 
شـــبکه های اجتماعـــی درســـت شـــده اند کـــه اجـــازه 

فعالیـــت عادی شـــان را نمی  دهنـــد.
البتـــه بایـــد گفت کـــه ســـینما، تئاتر، موســـیقی و همه 

بخش هـــا از جملـــه مطبوعـــات و رســـانه ها فعالیـــت 
عادی شـــان را انجـــام  می  دهنـــد.

همچنیـــن فضـــای رســـانه ای ســـینما در آخریـــن روز از 
آذر، بـــا خبـــر عجیبی مبنـــی بر اعمال ممیـــزی جدیدی 
مواجـــه شـــد که  ایـــن ممیزی عجیـــب، هیـــچ محلی از 

اعـــراب ندارد.
عبـــاس رافعـــی در گفت وگویی اعلام کرد که ســـازمان 
ســـینمایی بـــه کارگردانانـــی کـــه فیلـــم توقیفـــی دارند، 

مجـــوز تولیـــد فیلـــم جدیـــد را نمی  دهد.
ایـــن کارگردان همچنین ادامـــه داد که بعد از دریافت 
پروانه ســـاخت برای فیلم سلوک، به او اعلام کرده اند 
به دلیـــل آنکه یـــک فیلـــم توقیفی غیبت موجـــه دارد، 

فعلاً اجازه ســـاخت فیلم جدیـــدش را ندارد.
همچنیـــن حبیب  ایل بیگی معاون نظارت و ارزشـــیابی 
ســـازمان ســـینمایی در پاســـخ به ادعای عباس رافعی 
گفـــت:  ایـــن خبـــر بـــه هیـــچ عنـــوان صحـــت نـــدارد و 
مشـــخص نیســـت کارگـــردان بـــه چـــه دلیلـــی، چنین 
اظهارنظری داشـــته اســـت. طبیعی اســـت کـــه اگر هم 
بخواهیـــم چنیـــن ممیزی را در پیـــش بگیریم، اصلاً به 
فیلـــم بعدی یک کارگردان، پروانه ســـاخت نمی  دهیم 
چـــه برســـد به اینکه بـــه کار بعدی آن کارگـــردان پروانه 
ســـاخت بدهیـــم و بعـــد اعـــلام کنیـــم کـــه چـــون فیلم 
توقیفـــی دارد، اجـــازه ســـاخت فیلـــم بعدی خـــود را که 

پروانـــه ســـاخت قانونـــی هـــم دریافت کـــرده ، ندارد.
البتـــه  صحبت با چند کارگردانی که فیلم های توقیفی 
در پرونـــده دارنـــد نیز نشـــان  می  دهد کـــه  این موضوع 
صحت ندارد و ســـازمان ســـینمایی ضمـــن همکاری با 
 ایـــن کارگردانـــان در ز مینـــه تولیدات بعـــدی آنها، تمام 
تـــلاش خود را برای رفع مشـــکل فیلم هـــای قبلی آنان 

به عمـــل  می  آورد.
البتـــه در  این  میان مهدی کوهیان تهیه کننده ســـینما 
و تلویزیـــون دربـــاره وضعیـــت  ایـــن روزهـــای ســـینما و 
رکـــود حاکـــم بـــر فضـــای تولید و اکـــران گفـــت: چندی 
پیش وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلا می  از هنرمندان 
دعـــوت کردنـــد تا بـــه فعالیت های خود مانند گذشـــته 
ادامـــه دهنـــد، امـــا من بـــه آقـــای وزیر  می  گویـــم که در 
حـــال حاضـــر دو فیلـــم ســـینمایی دارم که در شـــورای 

پروانه نمایش وزارت ارشـــاد یکی به مدت هفت سال 
و دیگـــری بـــه مدت چهار مـــاه باقی مانـــده و پروانه آن 

صادر نمی  شـــود تـــا بتوانـــم آنها را اکـــران کنم.
این تهیه کننده ســـینما ادامـــه داد: در واقع باید گفت 
نیازی نیســـت از ما دعوت به ادامه فعالیت شـــود، چرا 
که اگر فضای کســـب و کار تســـهیل شود  می  توانیم به 
فعالیـــت عادی خود ادامه دهیم. اگر مدیران فرهنگی 
تـــا قبل از  ایـــن وظیفه خـــود را انجام  می  دادنـــد، امروز 
 ایـــن انـــدازه فضا بســـته و راکد نبود تا کســـی دســـت و 

دلش بـــه کار نرود.
کوهیـــان گفت: فکر  می  کنم بـــرای خروج از رکود فعلی 
هـــم  ایـــن دولت اســـت که باید پیشـــقدم شـــود و ابتدا 
کارهایـــی را انجـــام دهد. شـــرط  این خروج  این اســـت 
که همه بتوانند کار و شـــغل خود را بدون محدودیت، 
سانســـور و بـــدون الـــزام به پاســـخگویی بـــه نهادهایی 
کـــه مـــدام در جهـــت مانع زایـــی حرکـــت  می  کننـــد نـــه 

مانع زدایـــی، ادامـــه دهند.
همچنیـــن جمال ســـاداتیان تهیه کننده فیلم »برف روی 
کاج هـــا« گفـــت: برخـــی از تصمیمات مدیـــران فرهنگی 
 می  توانـــد معـــادلات و ظرفیت های اکـــران را به هم بزند 
و به همین دلیل شـــاهد فروش قابل اعتنایی در گیشـــه 
نیســـتیم. بیراه نیســـت اگر بگویم بسیاری از فیلم هایی 
کـــه در حـــال حاضـــر  می  توانند به گیشـــه ســـینما کمک 
کننـــد، توقیـــف هســـتند و بـــا مشـــکلات بســـیاری تـــا 
رســـیدن بـــه اکران مواجـــه خواهنـــد بـــود؛ بنابراین برای 
تصمیم گیـــری دربـــاره فروش بهتر فیلم در گیشـــه، باید 

برخـــی مشـــکلات از  این قبیـــل را حل کرد.
هنـــوز هم یادمان نرفته اســـت که در مقاطع گذشـــته 
شـــاهد کـــش و قوس هـــای مختلفـــی  میـــان علمـــا 
و هنرمنـــدان و مســـئولان در خصـــوص برگـــزاری 
کنســـرت های موســـیقی و اجراهـــای تئاتـــر بودیـــم اما 
اتفاقـــات اخیـــر در کشـــور ســـبب شـــد تـــا تغییـــری در 
نـــگاه برخـــی از علمـــا  ایجاد شـــود تا جایی کـــه  آیت الله 
ســـید محمدمهـــدی حســـینی همدانی در خطبه هـــای 
نمازجمعـــه 25 دی کلانشـــهر کـــرج درخصوص اجرای 
کنســـرت ها گفـــت: درخصـــوص اجـــرا و تعطیلـــی 

کنســـرت ها بایـــد طبـــق قانـــون عمـــل کـــرد.

آیت اللـــه ســـید محمدمهـــدی حســـینی همدانی  
تأکیـــد کـــرد: جایـــی کـــه ولنـــگاری شـــود و ارزش های 
دینـــی نادیـــده گرفته می شـــود، پســـندیده نیســـت و 
از بـــاب امـــر بـــه معـــروف و نهـــی از منکر همـــه مردم 
وظیفـــه دارنـــد تذکـــر زبانـــی بدهند اما دســـتگاه های 
حاکمیتی و حکومتی موظف هســـتند جایی که منکر 
انجـــام  می  شـــود را تعطیل کنند؛ در  اینجـــا معیار هم 
دریافت مجوز داشـــتن نیســـت، چرا کـــه برخی مجوز 

را می گیرنـــد و خـــلاف قانـــون عمـــل می کنند.
او  از دســـتگاه های فرهنگـــی و اجرایی خواســـت در  

این ز مینه نظارت بیشـــتری داشـــته باشـــند.
وی تأکیـــد کرد: تعطیل کـــردن برخی از مراکز از باب 
جلوگیری از منکر اســـت؛ داشـــتن مجوز دلیل برای 

انجام کار حرام نیســـت بنابر ایـــن باید نظارت کرد.
اکنـــون نیـــز اگـــر بـــه دلیـــل اغتشاشـــات، تعطیلـــی 
کنســـرت ها بیشـــتر شـــود، بیش از آنکـــه اقدا می  در 
جهت امنیت بیشـــتر تفســـیر شـــود، آبی اســـت که 
بـــه آســـیاب اغتشاشـــگران ریختـــه خواهد شـــد چرا 
کـــه آنـــان از هرگونه تعطیلی عمو می  اســـتقبال کرده 
و آن را در جهـــت منافـــع مبارزاتـــی خـــود  می  بیننـــد.

به نظـــر می رســـد همان طـــور کـــه دیگـــر شـــغل ها و 
حتـــی وضعیت زندگی مـــردم روال عادی خود را طی 
می کنـــد، حـــالا وقتش رســـیده اســـت که بـــا درایت 
مســـئولان، هنرمندان عرصه های موســـیقی و تئاتر 
و فیلـــم و ســـریال هـــم بـــه روال عـــادی زندگـــی خود 

برگردنـــد، بـــه دور از حمله های اپوزیســـیون.

گیرکردندرسیکلبیتعقلّی
یارودربایستیخشمگینانه

تعطیلی،آبیبهآسیاباغتشاشگران

ا میرعبـــاس ستایشـــگر  با بیـــان  این مطلب که 
هیـــچ موزیســـینی موافـــق تعطیلـــی موســـیقی 
نیست، توضیح داد: انگار در یک رودربایستی 
خشـــمگینانه گیـــر کرده ایـــم. به نظـــرم  ایـــن 
برگزاری کنســـرت و فعالیت در حوزه موســـیقی 
در وضعیـــت امـــروز در یـــک ســـیکل بی تعقـــل 
قـــرار گرفتـــه کـــه همـــه به هـــم نـــگاه  می  کنند. 
نباید گروه ها از ســـوی افرادی که خودشـــان در 
آن ســـوی مرزها نشســـته اند، تحت فشـــار قرار 
بگیرنـــد. هر کســـی باید در برگزاری کنســـرتش 
آزاد باشـــد. مثل تئاتر کـــه برخی گروه ها تمایل 
بـــه اجـــرا ندارنـــد و برخـــی نمایـــش روی صحنه 

 می  برنـــد.
بـــود کـــه  ه  ول مهرمـــا  همچنیـــن روزهـــای ا
حمید هیراد خواننده موســـیقی پاپ با به اشتراک 
گذاشـــتن اســـتوری در فضـــای مجازی بشـــدت از 
تمام کســـانی که او را در فضای مجازی مورد فشار 
و آزار بـــرای واکنـــش نشـــان دادن به اغتشاشـــات 
اخیـــر قـــرار مـــی دهنـــد، انتقـــاد کـــرد و در پیا مـــی  
نوشـــت: روی حرفم کســـانی اســـت که با روبات و 
پیج هـــای فیـــک بـــه من و دوســـتانم کـــه خواننده، 
بازیگر و ورزشـــکار هســـتند و معلومه از طرف کی 
حملـــه می کننـــد و دور از جون مردمـــم، هر چیزی 
که لایق خودشـــون و خانواده شـــون هســـت، رو به 
مـــا عنـــوان  مـــی دن. من نه ســـلبریتی هســـتم و نه 
هیـــچ کســـی، منـــم مثل تـــک تک مردمم هســـتم 

فقط شـــغلم فـــرق می کنـــه همین...
و البتـــه مصطفـــی راغـــب تنهـــا خواننـــده ای 

بـــود کـــه در روزهـــای ابتدایـــی 
وضعیت آشـــفته کشور )17 
مهـــر مـــاه( در دو شـــب در 
یـــک اجـــرای ارگانـــی برای 
ه  لایشـــگا ن »پا رکنـــا کا
نفـــت آبـــادان« کنســـرت 

گذاشت و روی صحنه 
رفـــت.

محمدمهدی 
اسماعیلی:

ما به خصوصی ها 
هم مجوز داده ایم 
و مشکلی نداریم. 
یک زمانی مشکل 
از سمت ماست، 

 می  گوییم مجوز 
نمی  دهیم، اجازه 

نمی  دهیم اما در حال 
حاضر اصرار  می  کنیم 
که همه مجوز بگیرند 

و خودمان هم 
پیشقدم شدیم


